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HÚSVÉT 4. VASÁRNAPJA                         C év              1– 4 oldal 

 

Olv.: ApCsel 13,14-43 – Jel 7,9.14b-17 – Jn 10,27-30 

A templomszentelés ünnepén 

                   

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 
 

 

Szentmise bevezetése 

Ma Jó Pásztor vasárnapja van! 

 

Kedves Testvérek! A pásztori szolgálat hozzátartozik az Egyház Isten megváltó művét 
folytató tevékenységéhez. Az Egyház vezetői, tagjai, mindannyian az Egyházat képviseljük, 
ezt az embermentő szolgálatot folytatjuk! A mai vasárnapon azért is gyülekezünk össze a 
templomokban, hogy az Isten megváltó művéért hálát adjunk! Eucharisztia - hálaadás!  
 

Isten a Megváltó! Ha Isten szeretetében önmagunkra ismerünk és egymással találkozunk, 
akkor nem hiába halt meg értünk Krisztus! 

 

Gondoljunk azokra a sajátos szolgálatot vállaló papokra, akik Krisztus pásztori szolgálatából 
részesülnek az emberek javára, a közösség érdekében! Imádkozzunk, hogy legyenek olyan 
papok, akik az emberek szolgálatára szentelik az életüket! Ez a pásztori szolgálat értelme! 

 

Szentbeszéd 

Jó Pásztor vasárnapja van! 

 

Kedves Testvérek! Azt mondottam a szentmise bevezetőjében, hogy a pásztorfogalom, a 
pásztorkép hozzátartozik az Egyház embermentő szolgálatához. A pásztorkép mindent 
meghatároz az Egyház küldetésével kapcsolatosan, ezt a küldetést Jézus Krisztus bízta az 
Egyházra. Az ókori kelet világában a királyok pásztorkirályok voltak. Az Isten beavató 
szertartása a király figyelmébe ajánlotta a pásztori szolgálatot. Ők a pásztorkirályok, akik a 
rábízottakért felelősek, akik gondoskodnak róluk és felelősek a jövőjükért is.  
 

Nagyon fontos, hogy a XXI. században valóban megértsék a városlakó emberek - akik nagy 

városokban élnek, mint Budapest is - a pásztori szolgálatot, mert ennek a szolgálatnak lényege 
a mi életünkhöz tartozik. Ahhoz, hogy valóban valamit megsejtsünk ebből, az Isten 
üdvösségtervével kell ezt egybevetni. Miről szól az Isten üdvösségterve? Sokkal több, mint az 
Isten atyai szeretete! Sokkal több, mint az Isten emberszolgálata! 
 

Megmentő szeretetről van szó! 

 

A zsidóság pásztorként tiszteli Istenét, - Isten Izrael Pásztora - mert kimentette a rabságból és 
hazát készített számára, otthont. A zsidóságban is voltak, akik nem tudtak mit kezdeni ezzel a 
gondolattal, vádolták is Jézust, aki úgy jelent meg a világukban, mint pásztor. Később, amikor 

Jézusnak a küldetését talán már sikerült megértetni az emberekkel, akkor ezt is kimondta: 
 

Én vagyok a jó pásztor! 

 

Mit jelent ez? A mai vasárnapon odafigyeléssel, beleérzéssel valamit megsejthetünk ebből. A 
zsidók nem egyszer vádolták Jézust, a pásztort, hogy olyanokkal ül egy asztalhoz, akiket a 
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nép nagyjai kiutáltak a közösségből. Keresnivalójuk sem volt az emberi közösségben! Ezt 
akkor így mondták, hogy bűnösök! Képzeljék el, mi lenne, ha ma azon a címen, hogy valaki 
bűnös, kimaradna az egyházi közösségekből, kimaradna a társadalom közösségeiből! 
  

Jézus azt mondja: Nem az egészségeseknek kell az orvos, hanem a betegeknek! 

Nem azért jöttem, hogy elítéljem a világot, hanem, hogy üdvözítsem a világot! 

 

Jézus, amikor a halálára készül háromévi tanítószolgálat után, akkor az emberek mit értettek 
meg ebből: Nem azért jöttem, hogy megszüntessem a törvényt, hanem, hogy tökéletessé 
tegyem! Mennyi bajunk van a törvényekkel! Mindegyikünk - bizonyos értelemben - a törvény 
fölé szeretne emelkedni, vagy törvényen kívülivé válni! 
 

Jézus azért jött, hogy beteljesítse a törvényt! 

Itt valójában a történelem világméretű változásáról van szó! 

 

A történelmet Krisztus előtti és Krisztus utáni történelemre tagoljuk. Jézus, amikor az utolsó 
vacsora után tanítványaival az Olajfák hegyére megy, akkor már a pásztori szolgálatának a 
beteljesedését vetíti előre, amit első pillanatban az apostolok sem értenek. Jézus ilyent mond:  
 

Megverik a Pásztort és szétszéled a nyáj! 

 

Micsoda ravaszsággal éltek a történelem során és élnek napjainkban is Isten ellenségei: 
Megverem a Pásztort és a nyáj minden kapaszkodója megszűnik! Jézus, amikor ezt előrevetíti 
az apostoloknak, még nem értik, hogy mit is jelenhet ez.  Később kiderül számukra, hogy az a 
Jézus, aki pásztorként szerette őket, ölelte egybe őket, az a Jézus áldozati báránnyá lesz! 

 

Életét adja oda értük: igazolja, egyetlen erő van, Aki egybeölelheti azokat, akik akarják! 

Ez a Bárány áldozata, aki minden szenvedést vállal, hogy igazolja: szereti őket! 

 

Jézus esetében ez a pásztori szolgálat a Bárány áldozatává lesz. Minden korok minden 
emberének fölemeli az igazságot, a pásztorok igazságát, mert annyi igazságuk van a 
pásztoroknak, amennyi áldozatot hajlandók hozni a nyájért! 
 

A történelem világméretű megváltoztatása! Jézus szenvedve, életét odaadva éltet! 

Ez a nagy fordulat a mi emberi életünkben! Egymásért szenvedve életet szerezni! 

 

Mindszenty bíboros úr emlékét idézzük! Legyőzetve győzött! Ez a két szó vésődik a 
történelem tudatába: Még mindig nem tartunk a gondolatainkban a Jó Pásztor igazi képénél, 
ezek mind csak utalnak. Megelőzi egy nagyon fontos kép, ami azért jelentős, mert csak ezen 
keresztül érthetjük meg igazán, mit is jelent egymás számára a pásztori szolgálat. 
 

Jézus azt mondja: Én vagyok a kapu! Aki ezen az ajtón lép be: az a Pásztor! 

 

A tolvaj nem azért jön, hogy a nyájnak életet hozzon! A tolvaj azért jön, hogy raboljon, 
csaljon, hazudjon, ő nem az ajtón közlekedik. Aki az ajtón lép be, az a juhok pásztora, mondja 
Jézus. Ő az ajtó! Jézus esetenként megáll a mi útjainkon és a szeretetünk után érdeklődik! 
 

Jézus kérdezi: Szeretsz Engem? Szeretsz Engem? Szeretsz Engem?  
És válaszolni kell!   Nyilvánvaló nem elegendő válasz, hogy igen!  
Az igent a tettek igazolják! 
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Péter apostol esetében ez a beavatás, ez a bebocsátás az ajtón ezt a gyönyörű képet bontja ki 
számunkra. Amikor Jézus megkérdezi Pétert: Péter, szeretsz Engem? Péter: Uram, te tudod, 
hogy szeretlek! A válasz: Legeltesd bárányaimat!  
 

Az ajtón belépni: Jézus szeretetével belépni! Jézus szeretetét behozni a nyáj életébe! 
Aztán halljuk a jézusi választ, amit Péternek mond: Kövess Engem! 

 

Valamit sejtsünk meg ebből a pásztori szolgálatból! Modern emberek vagyunk, ilyen 
ostobaságokat is lehet hallani tanult emberektől: Nem vagyok én birka! Ki beszél erről? 
Sokkal mélyebb titokról van szó, mint ilyen semmirekellő megszólalásról! Nézzünk az ajtón 
belülre, ahol Jézus szeretetét kell, hogy képviseljék a pásztorok! Mi az a néhány elem, ami ezt 
a pásztori szolgálatot megjeleníti számunkra? A pásztori szolgálat három eleméről van szó! 
  

A pásztori szolgálat első eleme: Azért Jöttem, hogy életük legyen!   

Talán ez a legfontosabb, innen indul minden! Ez a pásztor megérkezése!  
Azért jöttem, hogy életük legyen! Miből áll az élet? Mi az élet lényege?  
Mire van szüksége a nyájnak? Legelőre!  
Mire van szüksége az embernek? Igazságra és szeretetre!  
Mi az igazság? Mindenki azt gondol, amit akar és mindenki mond, amit akar.  
Ki az igazság? Az Isten! Mi az Isten igazsága?  
Isten igazsága, amiből élünk: a szeretetét hozza! Ezt csak az az Isten tudja hozni,  

aki a megbocsátó, a nagylelkű, a megújító, a megmentő, a megváltó! Ez az igazság! 

 

Miből él az ember? Igazságból és szeretetből! Ezért van szükségünk Istenre és szeretetre! 
Ez érvényes a harmadik évezred elején is, függetlenül attól, hogy még az Isten nevét sem 
akarjuk kimondani. Arról meg végképp nem akarunk tudni, hogy mekkora elkötelezettséget 
jelent a szeretet! Már ezt se merjük kimondani! Szolidaritást emlegetünk szeretet helyett, 
szinte kiirtottuk ezt a fogalmat a világunkból, mert talán érezzük belülről, hogy ebből élünk! 
 

A pásztori szolgálat második eleme: Egymást éltetni!  
Jézus értünk Emberré lett, értünk szenved és értünk meghal!  
A szeretetemet a másik ember felé csak ezzel tudom kifejezni! Az összes többi szó!  

Egymásért szenvedni, annyira fontos az a másik ember, érdemes arra, 
hogy összetartozzam vele akkor is, amikor érte áldozatokat kell hozni! 

Ennek a végkifejlete, minden szenvedésben, minden áldozatban  
egy kicsit meghal az ember! Ne felejtsük el: Élet csak halálból támad!  
 

A pásztori szolgálat harmadik eleme: Ismerem enyéimet és enyéim ismernek engem! 

Nagyon fontos üzenet, amit hallottunk néhány mondattal az evangéliumban.  
Jó lenne egy kicsit jobban megérteni: 
Az ismeret azt jelenti, hogy összekötöttük az életünket!  
Az ismeret azt jelenti, hogy összetartozunk! 
Az ismeret azt jelenti, hogy elszakíthatatlanul közünk van egymáshoz! 

Az ember birtokolja az állatot, a javakat. Ember a másik embert sohase birtokolja! 
Ismeri, egymáshoz tartoznak! Csak ebből támadhat emberhez méltó élet! 

 

Van még egy távlati képe a pásztorképnek! 

Más juhaim is vannak – mondja Jézus – azokat is össze kell gyűjteni,  
hogy egy akol legyen és egy pásztor!  
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Menjetek el az egész világra és hirdessétek az evangéliumot!  
Tegyetek tanítványommá minden népet!  

Szeressétek egymást, ahogy Én szerettelek titeket!  
A világot valójában csak ez a szeretet tudja hordozni, semmi más! 

Micsoda más távlat ez, mint amit például a muszlimok hirdetnek.  
 

2019-ben is Jó Pásztor vasárnapját ünnepeljük! Talán már el is felejtik az emberek, hogy itt 

életmentésről van szó! Egy világtörténelmi fordulat jelent meg Jézus Krisztussal – talán így is 
mondhatnám – a béke ajándéka! Néha gondoljanak arra is, hogy ezek a pásztorok gyönge 
emberek, papok, valamiképpen mégiscsak önökért odaadták erre a szolgálatra az életüket!  
 

Amikor én pap lettem, akkor azok a fiatal papok, akik akkor körülöttem voltak, azok vagy 
börtönből jöttek, vagy börtönbe készültek. Ez határozta meg a szolgálatokat! Ezt elfelejtik 
azok is, akik ma csak kritizálni tudnak. Néha mondjunk el egy-egy Üdvözlégyet, egy-egy Mi 

Atyánkot a papokért is! A felsorolt pásztori szolgálatok szerint az embereket egyrészt 
megőrizni, megtartani, védeni, vezetni, másrészt fölkeresni azokat, akik eltávolodtak! 

 

Sokan elhagyták az Istent, sokan elhagyták az Egyházat, következésképpen sokan emberi 
létüket kockáztatják ezzel, mert az embernek, amire szüksége van valójában, azt csak a jézusi 
pásztori szolgálat tudja megjeleníteni számunkra. Azért kell imádkozni, hogy ez sikerüljön 
azoknak, akik a szó-szoros értelemben pásztorok! 
  

A nyáj nem az emberpásztoroké, a nyáj az Istené! 
Amikor hallom, híveim… A papnak nincsenek hívei. 

Csak Istennek vannak hívei! A papnak rábízottai vannak! 

Imádkozzanak azért, hogy ez tudatában legyen minden pásztornak 

és legyen elegendő erejük a szolgálathoz! 

 

+  A M E N  + 

Könyörögjünk 

Jó Pásztorunk! Tekints kegyesen nyájadra és juhaidat, akiket Szent Fiad drága vérén 
megváltottál, vezesd az örök élet országába, Krisztus, a mi urunk által. Amen 

 

Szentmise befejezése 

Kedves Testvérek! Az áldással megerősítve megyünk tovább az utunkon. Egyről sohase 
feledkezzünk meg, ezekben az imádságokban mindig az örök életről van szó. Az örök élet itt 
kezdődik, a földi élet megkezdett örök élet! Az örök élet olyan, ahogyan élünk ma, és holnap 
és holnapután! Nagyon fontos, hogy a kereszténység üzenetét meg tudjuk jeleníteni az 
életünkben, kapcsolatainkban, mindennapjainkban!  
 

Ma délután Komáromban, a Duna másik oldalán lévő Komárom nagyobbik részében megint 
összegyűlnek szegény Felvidéken élő magyar testvéreink! Nem a himnuszért tüntetnek, ezek 
már csak játékok, hanem az életükért, a keresztény életükért egy keresztény Szlovákiában! Ha 
a kereszténységünk nem tudja elérni, hogy nincs különbség szlovák és magyar, ukrán és 
magyar, román és magyar, szerb és magyar, osztrák és magyar között, akkor, akkor… 

 

Legyen annyi tartásunk, amennyi kell ahhoz,  
hogy egymással, teljes joggal összetartozhassunk! 

 


